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Nyomtatott és online sajtó 
 

Magyar-horvát Kulturális Együttműködési Programot írtak alá 
2023. november 20. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

Magyar-horvát Kulturális Együttműködési Programot írt alá Csák János kultúráért és 

innovációért felelős miniszter és Nina Obuljen Korzinek horvát kulturális és médiaügyi 

miniszter hétfőn Budapesten. A két tárca együttműködését meghatározó dokumentumot a 

Szépművészeti Múzeumban tartott megbeszélést követően írta alá a két miniszter. Csák János 

elmondta: Nina Obuljen Korzinekkel az előző megállapodás lejártával középtávú magyar-

horvát kulturális együttműködési tervet írtak alá. Emlékeztetett arra, hogy a két országnak 

egymás fővárosában nagyszerűen működő kulturális intézete van, ahol eddig is számos 

előadóművészeti, képzőművészeti program valósult meg. Ennek adtuk meg az új keretét, a 

következő két évre pedig konkrét programokban is megállapodtunk - mondta. Kiemelte: 

december 6-án nyolcvantagú horvát kórus ad koncertet a Szent István-bazilikában, karácsony 

előtt pedig a Magyar Rádió Gyermekkórusa szerepel Zágrábban. Elmondta: emellett számos 

eseményt terveznek, irodalomfordítástól kezdve színházi előadásokig, kiemelve a Pécsi Horvát 

Színház munkáját. Örömét fejezte ki, hogy a magyarországi horvát kisebbség és a horvátországi 

magyar kisebbség is aktív résztvevője ezeknek a programoknak. 

 

A szilágysági kisdiákok átvehették a magyar állam iskolakezdést támogató 

ösztöndíját 
2023. november 20. – maszol.ro 

Összesen 411 szilágysági magyar előkészítő osztályos kisiskolás vehette át a magyar kormány 

támogatását. A szilágysági Magyar Iskolaválasztási Program gálaműsorát Szilágysomlyón 

tartották a római katolikus gyülekezeti házban. A jeles eseményen részt vett többek között dr. 

Latorcai Csaba miniszterhelyettes, Galik Gábor kabinetfőnök, Daróczi László és Kolozsi Kilián 

kormánytisztviselő, a Rákóczi Szövetség részéről dr. Petrovay László igazgató és munkatársai, 

valamint Seres Dénes parlamenti képviselő, Kovács Irénke szenátor és Kovács Zoltán, a 

Báthory István Általános Iskola igazgatója, a Rákóczi Szövetség és az RMPSZ Szilágy megyei 

elnöke. Dr. Latorcai Csaba, a Területfejlesztési Minisztérium közigazgatási államtitkára az 

ünnepi alkalomra egy Kányádi Sándor idézetet is hozott, mely szerint: ,,egyetlen hazánk van, 

ez a magyar nyelv” – mondta. Ezáltal kijelenthetjük, hogy együtt, összefogással, a haza ott van, 

ahol a magyar nyelvet beszélik. Magyarország ott van, ahol a magyar nyelvet beszélik, és ez a 

mai nap a hazának, a hazaszeretetnek és a magyar nyelvnek az ünnepe Szilágysomlyón – tette 

hozzá. Megköszönte a szülőknek, hogy megtanítják a gyermekeiknek, hogy mi a hazaszeretet, 

mert ezt nem lehet tankönyvből tanulni, csak példával, példaadással, a hagyományok 

átadásával, és ebben a munkában a Báthory István Általános Iskola a szövetséges. 

Szilágysomlyón van magyar jövő, mert vannak kisiskolások, és kellő összefogással évek múltán 

is lesznek olyan kisdiákok, akiknek a szülei azt akarják, hogy a gyerekeik magyarul tanuljanak, 

magyarul gondolkozzanak. Végezetül megköszönte a szülőknek az elkötelezettséget, a kitartást, 
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hozzátéve: mióta Magyarországnak nemzeti kormánya van, erőforrásként és értékként 

tekintenek a határon túli magyarokra. 

         
Székelyhídtól Gyimesfelsőlokig toborzott leendő hallgatókat 17 erdélyi 

középiskolában a BBTE  
2023. november 20. – Krónika 

Erdély és a Partium minden szegletéből várja majdani hallgatói közé a középiskolásokat a 

Babeș-Bolyai Tudományegyetem, amely karaván keretében népszerűsíti a kolozsvári 

felsőoktatási tanintézetet. Amint az egyetem Facebook-oldalán olvasható közleményben 

szerepel, a tanintézet képviselői a karaván első hetében 17 erdélyi és partiumi középiskolában 

jártak hallgatókat toborozni Zilahtól Székelyhídig és Gyergyótól Kovásznáig. Mint írták, közel 

900 leendő egyetemistával találkoztak a látogatások keretében. Az ősszel 6500 magyar diák 

kezdte meg a tanévet a BBTE-n. Amint az tanintézet honlapján szerepel, a Babeş-Bolyai 

Tudományegyetem kiterjedt nemzetközi kapcsolatokkal rendelkező állami felsőoktatási 

intézmény, amely egyéni küldetése alapján arra hivatott, hogy lokális, regionális, nemzeti és 

nemzetközi viszonylatban a kulturális sajátosságok fenntartását, a kultúra dinamikáját 

biztosítsa. 

 

Újabb javaslat a megyék összevonására: negyvenegy helyett tizenöt 
2023. november 20. – maszol.ro 

A jelenlegi negyvenegy megye helyett csak tizenöt maradna, a kis települések és városok a 

lakosság számának megfelelően szerveződnek újra. Ez röviden az üzleti és tudományos szféra 

javaslata, amellyel csökkenne a közigazgatási intézmények száma, ezzel együtt pedig az 

alkalmazottak létszáma, s értelemszerűen a költségvetési kiadások. A Pro TV által idézett 

szakemberek állítják: a Bukaresttel kiegészülő negyvenegy megye megfelezésével Románia 

sokkal jobban tudna működni. Bogdan Daniel Vișan, a Kereskedelmi és Iparkamara elnöke 

szerint a községet legalább ötezer lakosú településként kell meghatározni, a városnak pedig 

minimum tízezer lakossal kellene rendelkeznie. Jelenleg Romániában 80 lakosú községek és 

alig több mint ezer lakosú városok is léteznek. Marcel Ciolacu miniszterelnök a romániai helyi 

önkormányzatok minapi találkozóján elmondta: szükségesnek tartja a közigazgatási reformot.  

Megjegyezte ugyanakkor: azt nem lehet egyik napról a másikra, így például a 2024-es 

választások előtt megvalósítani, egy alaposan megvitatott terv alapján kellene végrehajtani. 

 

A román parlamentben és uniós ügyekben is megbízottal képviselteti magát az 

SZNT 
2023. november 20. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

A román parlamentben és európai uniós ügyekben is megbízottal képviselteti magát ezután a 

Székely Nemzeti Tanács (SZNT), amelynek a székely jelképekért felelős megbízottja és 

ügyvivője is lett - tudatta hétfőn az MTI-nek küldött közleményében a szervezet. Az újonnan 
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létrehozott négy tisztségről a szombaton Marosvásárhelyen tartott 24. küldöttgyűlésen 

döntöttek, ahol a küldöttek elfogadták az állandó bizottság ezirányú javaslatait. Az SZNT 

román parlamenti megbízottja Kulcsár-Terza József parlamenti képviselő lett. A Magyar 

Polgári Párt (MPP) volt politikusa, aki jelenleg az újonnan létrehozott Magyar Polgári Erő 

(MPE) ügyvivő elnöke, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) listáján jutott be a 

bukaresti parlamentbe. Az SZNT-küldöttgyűlés határozata értelmében az a feladata, hogy 

parlamenti megbízatása idején megjelenítse az SZNT célkitűzéseit Románia törvényhozó 

testülete előtt, illetve törvénytervezeteket nyújt be, mint amilyen például az SZNT által 

kidolgozott autonómiastatútum. További feladata, hogy interpellációkat intézzen a román 

kormány tagjaihoz, és rendezvényeket szervezzen a bukaresti parlamentben. Megbízatása 

parlamenti mandátuma idejére szól. 

 

Magyarországi teológusok Kalotaszegen. Egyre több ajtó kinyílik a fiatal 

lelkipásztorok előtt  
2023. november 20. – Krónika 

Kalotaszegi falvakba látogattak a budapesti Károli Gáspár Református Egyetem teológiai 

hallgatói. A missziós tevékenység céljából erdélyi gyülekezetekben megfordult magyarországi 

teológusok előszeretettel felkeresik a dél-erdélyi szórványtelepüléseket is. A diákokat vezető 

egyetemi lelkészt és több hallgatót is megszólaltattunk tapasztalataikról. A budapesti Károli 

Gáspár Református Egyetem teológiai hallgatóinak egy csoportja járt az elmúlt hétvégén 

kalotaszegi falvakban ifjúsági missziós tevékenységen. A Bölcsföldi Andrással, a teológusok 

lelkipásztorával érkező fiatalok a Szilágy megyei Zsobokra, valamint a Kolozs megyei 

Körösfőre, Magyarlónára és Magyarfenesre látogattak el. Az egyetemi évben 16 alkalommal 

meghirdetett teológiai napokon a fővárosi oktatási intézményben tanuló diákok magyarországi 

gyülekezeteken kívül határon túli egyházközségekbe is ellátogatnak. Népszerűek a 

Gyulafehérvár környéki, dél-erdélyi szórványtelepülések, illetve a széki és a kalotaszegi 

gyülekezetek egyaránt. 

 

Erdélyi városfejlesztési ambíciók. Ugron Hanna főszervező a kolozsvári 

urbanisztikai konferencia tapasztalatairól  
2023. november 20. – Krónika 

Az erdélyi városok jövőjéről rendezett konferenciát a Mathias Corvinus Collegium (MCC) 

november 16–17-én Kolozsváron. A városfejlesztési, kulturális, gazdasági és fenntarthatósági 

kérdéseket érintő beszélgetéseken nemzetközi és helyi szakemberek értekeztek a kortárs 

urbanisztika lehetőségeiről, problémáiról és nehézségeiről, külön hangsúlyt fektetve a 

rendezvénynek otthon adó kincses városra. Ugron Hanna főszervező összegezte a két nap 

eseményeit, benyomásait a Krónikának.  
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Fábry Kornél püspök atya celebrált szentmisét Pozsonyban Szent Erzsébet 

ünnepe alkalmából 
2023. november 20. – ma7.sk, felvidek.ma  

Immár hagyománya van annak, hogy Árpád-házi Szent Erzsébet ünnepe alkalmából a Lechner 

Ödön által tervezett szecessziós Kék-templomban gyűlnek össze magyar szentmisére a 

pozsonyi hívek és a környékről vagy távolabbról érkező vendégek. Idén november 18-án, 

szombaton este Fábry Kornél, az Esztergom Budapesti Főegyházmegye segédpüspöke volt az 

ünnepi szentmise főcelebránsa és szónoka. A zsúfolásig megtelt pozsonyi Szent Erzsébet-

plébániatemplom plébánosa, Marián Kráľ atya köszöntötte az egybegyűlteket, örömét 

kifejezve, hogy e szép hagyományt évről-évre méltóságteljes ünnepléssel folytatja a helyi 

magyar közösség. Fábry Kornél püspök atya, aki nem elsőízben járt a Pozsonyi Magyar 

Katolikus Közösség meghívására az egykori koronázóvárosban, homíliájában a valódi 

szegénységről és annak bölcs felismeréséről, valamint az irgalmas segítségnyújtás 

fontosságáról szólt a hívekhez, példaképül állítva a Pozsonyhoz is kapcsolódó Árpád-házi 

szentet, elmélkedve e témáról épp a Szegények 7. Világnapjának vigíliáján. A helyi magyar 

közösség lelkipásztora, Molnár Tamás atya a szentmise végén köszönetét fejezte ki minden 

együtt imádkozó testvérnek.  

 

Különös alakulása a sorsnak: Szarka Gyula Petőfije "otthon" turnézott utoljára 
2023. november 20. – ma7.sk  

Szülőfalujában, Királyrévben dicsőítette Petőfi költészetét a Kossuth-díjas zeneszerző, énekes. 

A turnézáró koncert bevételéből a királyrévi katolikus templom felújítását támogatják. 

Nagyszabású koncertet adott Szarka Gyula és zenekara a mátyusföldi Királyrévben. A Ghymes 

együttes alapítótagja ebben a kis faluban töltötte gyermekkorát, innen indult el világhírű zenei 

pályájára. Királyrév mindig az szülőföldet, az Öreg-Feketevíz partjának csendjét jelenti Szarka 

Gyulának. A zenész a Petőfi bicentenárium alkalmából a Petőfi dicsérete című albumát mutatta 

be a kis faluban. "Gyula Petőfiről szóló zenéjét a Magyar Nemzeti Múzeumban hallottam 

először, és nyilvánvaló volt, hogy haza kell hozni ezt a koncertet Királyrévbe. A Forzare polgári 

társulással a Kultminornál pályáztunk a költségekre, sikeresen. A hangosítást és a technikát az 

önkormányzat fizette” - nyilatkozta Agócs Gergely, Királyrév polgármestere.  A koncert 

önkéntes alapú bevételéből a templom tetejének felújítását támogatják. Elek László esperes 

meghirdette a gyűjtést a tető rekonstrukciójára, a koncert alatt közel ezer euró gyűlt össze erre 

a célra. 

 

„Feszítem íjam, szólít ősi emlék!”- íjász szakmai nap volt Gömörpéterfalán 
2023. november 20. – ma7.sk  

„Feszítem íjam, szólít ősi emlék!” A hétvégén ezzel a címmel tartott íjász napot a Felföldi Dalia 

Iskola, mely a Kárpát-medencei Népfőiskolai Hálózat szakmai találkozója is volt egyben. Volt 

haladó íjász edzés és íjász bemutató is, ahol Szlovákia és Magyarország íjászai is képviseltették 

magukat. A hétvégén a körmendi Régió Egyesület íjászai látogattak el Gömörpéterfalára, hogy 

közösen fejlődjenek a daliásokkal. Ottjártamkor épp a koronglövészetet gyakorolták a 
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csapatok. 10-15 méterről kellett eltalálni a korongot, melyet egy társuk dobott a levegőbe. 

Haraga Attila 20 éve íjászkodik. Elmondta, körülbelül 2 év gyakorlásra volt szüksége ahhoz, 

hogy elsajátítsa a megfelelő technikát. A Felföldi Dalia Szövetség belépett a Kárpát-medencei 

Népfőiskolai Hálózatba, így az íjásznapon két stílus találkozott, az általuk képviselt dinamikus 

és a statikus íjászat. Utóbbinak a pontlövés a célja, míg a dinamikus íjászatnál különböző 

mozgásból is el kell találni a célpontot. 

 

Esterházy János első délvidéki emlékhelyének felavatása 
2023. november 20. – felvidek.ma  

A Don Bosco Családok Egyesületének muzslyai helyi szervezete rendezésében került 

felavatásra Isten szolgája Esterházy János első délvidéki emlékhelye a szalézi rend Muzslyán 

működtetett Emmausz Kollégiumának előterében. A Túri Török Tibor szobrász által 

felajánlott, Esterházy János portréját ábrázoló domborművet a Mátyusföldi Nagycsaládos 

Egyesület vezetője, Pásztor Csaba egészítette ki márványtáblával és Isten szolgája felirattal, 

majd adományozta a délvidéki testvérszervezetnek. A november 18-án tartott avatási 

ünnepséget, Gabona Ferenc, a Don Bosco Családok Egyesületének muzslyai alelnöke nyitotta 

meg. A helyi Cickafark női kórus népdalokból összeállított programja után a domborművet 

Pásztor Csaba, Molnár Imre és Gabona Ferenc leplezte le. Ezt követően Eliás atya, az indonéz 

származású verbita szerzetesrend magyar pasztorációt végző tagja szentelte fel az emléktáblát. 

Az avatási ünnepségen részt vettek a Vajdasági Magyar Cserkészszövetség őrsvezetői 

képzésének tagjai is, akik irodalmi programmal gazdagították az eseményt. Az Esterházy 

dombormű felszentelését követően  Pásztor Csaba és Molnár Imre tartott összefoglaló előadást 

Isten szolgája Esterházy János életéről és vértanúságáról. Az ünnepségen, melynek 

megszervezésében fontos szerepet vállalt Makai Zoltán, a Don Bosco Családok Egyesületének 

elnöke, valamint Szabó Dóra elnökségi tag, a Délvidéki Don Bosco Családok Egyesülete több 

vidéki szervezetének képviselője is részt vett. A tábla kihelyezése fontos pillanata volt annak a 

kétoldalú kezdeményezésének, amely célul tűzte ki a  Felvidék- Délvidék Baráti Társaság 

megalakulását. 

   
Megtartották az MNT oktatásfejlesztési stratégiatervezetének első közvitáját 
2023. november 20. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Megtartotta első közvitáját Magyarkanizsán a Magyar Nemzeti Tanács a köz- és 

felsőoktatásfejlesztési startégiájának tervezetéről. A Magyar Nemzeti Tanács által létrehozott 

stratégiatervezet a 2024 és 2029 közötti időszakra szól, és hat célrendszert tartalmaz. Közel 

100 oktatásban dolgozó szakember vett részt a magyarkanizsai városházán megtartott 

közvitán. A zentai Petőfi Sándor Általános Iskola igazgatója Gordán Kolos már értesült az idei 

tervezetről. Mint mondja, külön figyelmet igényelnek a pályázati lehetőségek, melyet a zentai 

iskola eddig is rendszeresen kihasznált és ezek után is élni szeretne ezzel a lehetőséggel. Gordán 

Kolos, igazgató, Petőfi Sándor Általános Iskola, Zenta: „Az iskolánk eddig is kihasználta, és 

nagyon sokban hozzájárult a Magyar Nemzeti Tanács és az oktatási stratégia, hogy fejlődni 
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tudjon az iskolánk. Iskolai rádiót sikerült kialakítani ezekből a pénzekből, aztán a belső 

bútorzatot sikerült felújítani.”  

 

Szórványban nehéz támogatás nélkül 
2023. november 20. – Magyarszo.rs 

Hétfőn Versecre látogatott el dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott 

elnöke, Pirkov Ilija, Pintér Anna-Mária, tartományi képviselők, illetve Kerekes József és Lálity 

Urbán Emese államtitķárok, ahol megtekintették a helyi Petőfi Sándor Magyar Kultúregyesület 

felújított dísztermét. „Soha ennyire fontos dolog nem volt számunkra az, hogy a VMSZ 

képviseltesse magát köztársasági, tartományi szinten. Idei szlogenünk, az elnökünkért, 

közösségünkért, a jövőért, szerintem mindent elmond. Pásztor István a közösségért áldozta fel 

magát, a vajdasági magyarságért. Az utolsó pillanatig harcolt a magyarságért, ezért úgy 

gondolom, tartozunk neki annyival, hogy megmutassuk, jó kezekben hagyta a pártot, és hogy 

továbbra is itt leszünk, és harcolunk a megmaradásunkért, függetlenül attól, hogy 

szórványtelepülésen vagyunk, vagy a tömbben. Fontos, minél több helyen legyen 

képviseletünk, mert így könnyebben tudjuk megoldani az előttünk lévő problémákat” – 

mondta Pintér Anna-Mária. 

 

Tartóoszlopai a közösségnek 
2023. november 20. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Vasárnap este Juhász Bálint, a Prosperitati Alapítvány ügyvezetője, illetve a Vajdasági Magyar 

Szövetség Intéző Bizottságának elnöke  Tordára látogatott. Két mezőgazdasági termelőnél járt, 

akik több alkalommal is sikeresen pályáztak az alapítványnál, és ennek köszönhetően 

lecserélték az elavult mezőgépeiket, de a föld- és házvásárlási lehetőségeket is kihasználták. 

Kiss Irénék családi gazdasága tizenhat hektárnyi földterületből áll. Amióta megszületett a 

Prosperitati Alapítvány, azóta szinte minden fordulóban pályáztak, így vásároltak földet, 

trágyaszórót, kukoricakombájnt, vetés előkészítőt, fogast és egy traktort. A kisebb 

gazdaságoknak mindig nehezebb – vallja Kiss Attila, a gazdaság fiatal vezetője –, mert az 

utóbbi időszakban tapasztalt áremelkedési hullám a mezőgazdasági szektort sem kímélte. 

 

Ünnep Magyarcsernyén 
2023. november 20. – Magyarszo.rs 

Szombaton este a magyarcsernyei Ady Endre Művelődési Egyesület fennállásának 75. 

évfordulóját ünnepelte. A rendezvény, amelynek keretében az egyesület néptáncosai és 

asszonykórusa, illetve a szabadkai Talentum Tehetséggondozó Művészeti Egyesület 

néptáncosai és a Duhaj zenekar lépett fel, telt házas érdeklődést hozott. A rendezvényen Kudlik 

Zoltán tartományi művelődési segédtitkár ünnepi köszöntőt mondott, melyben a szórványban 

működő művelődési egyesületek közösségépítő szerepét hangsúlyozta. „A célunk az, hogy az 

ilyen rendezvények támogatást nyerjenek. És nemcsak, hogy támogatást nyerjenek, hanem a 

tartományi forrásokból a művelődési egyesületek is meg tudjanak újulni, akár a hangtechnika, 
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akár a színpad, akár egyéb más olyan része a művelődési házaknak, amivel fejlődni tudnak” – 

hangsúlyozta a segédtitkár. 

 

Folytatódnak a munkálatok a tiszaszentmiklósi Piros Tulipán székházán 
2023. november 20. – PannonRTV 

A jelenlegi beruházás értéke 1 millió forint, melyet a Magyar Kormány támogatott. 

Folytatódnak a munkálatok a tiszaszentmiklósi Piros Tulipán Magyar Hagyományőrző és 

Környezetvédő Egyesület székházán. Nyáron a színpad épült fel, ami egy igen fontos beruházás 

volt, most pedig betonalapra került a tetőszerkezet. Az épület igen fontos a helyiek számára, 

hiszen számos program itt valósult meg és a közeljövőben is itt ad majd helyet. Egy-egy 

eseménynél több száz helyi és környékbeli polgár megfordul. 

 

Megtelnek a cipősdobozok 
2023. november 20. – PannonRTV 

Elindult a cipősdoboz-akció több vajdasági településen is. Szabadkán a Kosztolányi Dezső 

Tehetséggondozó Gimnáziumban jártunk utána annak, hogy mit kellene tartalmaznia a 

csomagoknak, milyen formában és mikor lehet átadni őket. Édesség, taneszköz, játék és 

tisztálkodási szerek - ezeket kellene tartalmaznia a csomagoknak. De mielőtt bárki részt 

szeretne venni az akcióban, fontos szem előtt tartani pár dolgot. Apró Bogács Zsóka, tanuló, 

Kosztolányi Dezső Tehetséggondozó Gimnázium, Szabadka: „Ami a legfontosabb, hogy a 

cipősdobozok úgy legyenek csomagolva, hogy a tetejük és az aljuk külön legyen, mivel ezt 

nekünk át kell nézni, hogy minden dobozban ugyanazok legyenek, és a gyerekek ugyanazokat 

a dolgokat kapják. Mivel ez egy elég hosszú folyamat, fontos kiemelni, hogy ne legyen a 

dobozban semmi romlandó. Ha valamilyen étel is kerül bele - édesség vagy sós -, akkor az tartós 

legyen.” 

 

Megpengette a közönséget a Trió Palicson 
2023. november 20. – PannonRTV 

Interaktív koncertet tartott ma a magyarországi Pengetős Trió a palicsi Magyar Művelődési 

Központban. A trió muzsikájában a citera, a tambura és a koboz szólalnak meg együtt. A 

zenekar repertoárjának alapja az autentikus népzene. A koncertezés mellett, 

hangszerbemutatóval egybekötött gyermekműsorukkal az óvodás és iskolás korosztályhoz 

élményszerűen juttatják el a magyar népzenét. A tagok rendszeresen játszanak hazai és külföldi 

színpadokon, illetve oktatják a magyar népzenét. Az eseményt a Juhászok Civil Szervezet 

rendezte a Kárpát-medencei Kultúrpajta és Tündérkert Hálózat támogatásával. 
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Az ukrán demokrácia nagy vívmánya a kisebbségi nyelvtörvény 
2023. november 20. – Magyar Nemzet 

Ursula von der Leyen, az Európai Bizottság elnöke régóta hangoztatja, hogy Ukrajna mérföldes 

léptekkel halad a demokratizálódás útján. Ha csak az elnök asszony véleményére hallgatnánk, 

azt hihetnénk, hogy ez az ország e téren Európa élvonalában van, s valóban a demokrácia 

legfőbb védőbástyája az orosz fenyegetéssel szemben. Ehhez képest a Volodimir Zelenszkij 

vezette Ukrajna fittyet hány az uniós jogokra. Az ukrán vezetés részéről például logikus 

magatartás lenne, ha nem akadályozná az ottani nemzetiségek szabad nyelvhasználatát. Az 

ukrán kormány azonban nem vonja vissza a 2017-ben meghozott, a kárpátaljai magyarokkal 

szemben is jogsértő oktatási törvényt, hanem 2024 őszétől ragaszkodik a bevezetéséhez. Ez azt 

jelenti, hogy a nemzeti kisebbségek iskoláinak felsőbb osztályaiban a tantárgyak többségét már 

ukrán nyelven kell tanítani. Ennél is durvább az az új kormányrendelet, amely szerint a magyar 

iskolákban csak a tanítási idő lejárta, tehát 17 óra után lehetne magyarul beszélni, és az 

egészségügyi intézményekben sem beszélhetnének egymással magyarul a betegek és az 

orvosok. 

 

Udvari kápolnát avatott az ungvári református közösség 
2023. november 20. – KISZo.net 

Anyaországi segítségnyújtás révén avattak fel egy különleges udvari kápolnát az ungvári 

református egyházközösség parókiájának udvarán. A vasárnapi istentiszteleten Héder János 

ungvári lelkész a Kárpátaljai Református Egyházkerület 100 éves múltjáról emlékezett meg, ezt 

követően pedig sor került a parókia udvari kápolnájának avatására. Az ünnepi alkalmat 

megtisztelte jelenlétével Bacskai József, Magyarország ungvári főkonzulja, akinek a 

közbenjárására a kápolna megépítését a magyar külgazdasági és külügyminisztérium 

támogatta. Az építőanyagokat az anyaország segítségével sikerült beszerezni, a szükséges 

kivitelezést a gyülekezet presbitériuma és tagjai vállalták magukra. Héder János tiszteletes 

hálás szívvel köszönte meg a külképviselet misszióvezetőjének, valamint minden érintettnek a 

segítségét abban, hogy az udvarrendezés keretében egy ilyen kápolna létesülhetett. Korábban 

szintén magyarországi segítséggel sikerült visszavásárolni és renoválni a parókiától a szovjet 

időkben elvett ingatlan egy részét. 

 

Több kárpátaljai alkotót is díjaztak a 22. Lakiteleki Filmszemlén 
2023. november 20. – KISZo.net 

A magyar értékek és hungarikumok a Kárpát-medencében témakörben rendezték meg az idei, 

immár 22. Lakiteleki Filmszemlét, amelyre a TV21 Ungvár munkatársai idén is több alkotással 

neveztek. A díjakat november 17-én a Hungarikum Ligetben adták át. A fődíjat a budapesti 

Zsigmond Dezső A kolompok nyelvén – Gyékénykoporsó című filmje kapta meg. A filmes 

seregszemlére a felhívásban kiírt határidőig a Kárpát-medencéből 118 alkotás érkezett. Az 

előzsűri októberi döntése alapján a versenyprogramba 43 film jutott be, közte a TV21 Ungvár 

munkatársainak 5 alkotása. A szemlén kiemelkedő eredményt ért el Debreceni Kamilla és Balla 

Béla Ami ÉLTET… című filmje, amely 3. helyen végzett. Négy kárpátaljai alkotás (K. Debreceni 
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Mihály és Vass Tamás A munkácsi turul meggyalázása, K. Debreceni Mihály és Bereczky Tamás 

Akácfa a sziklában, Kovács Géza, Vass Tamás és Bereczky Tamás Kultúra a háború árnyékában, 

Iváncsik Attila és Nyíri Kata Rákóczi-kultusz Kárpátalján) különdíjban részesült. 

 

Ungváron a Kálvária temetőben emlékeztek a sztálinizmus áldozataira 
2023. november 20. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A málenkij robotra elhurcoltak egyetlen bűne a nemzetiségi hovatartozásuk volt. Kárpátalja 

magyarsága minden évben megemlékezik a helyi magyar és német lakosságot 1944 

novemberében ért tragédiáról. A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) Ungvári 

Alapszervezete a kárpátaljai magyar áldozatokról november 19-én délután hagyományosan a 

Kálvária temetőben lévő emlékműnél tartott megemlékezést. A csendes megemlékezés 

kezdetén Kulin Judit, a KMKSZ Ungvári Alapszervezetének elnöke, az Ungvári 10. Számú 

Dayka Gábor Líceum igazgatója bemutatta a meghívott vendégeket: Cseh Áron ungvári magyar 

konzult, Héder János ungvári lelkészt, a Kárpátaljai Református Egyházkerület főjegyzőjét, 

Kulin Ágnest, a Révész Imre Társaság elnökét, majd megköszönte a megjelenteknek, hogy 

eljöttek emlékezni a sztálinizmus áldozataira, egy olyan történelmi eseményre, amely minden 

kárpátaljai családot mélyen érint, hiszen minden kárpátaljai családnak volt hozzátartozója, 

rokona, aki ennek a szörnyű korszaknak lehet, hogy túlélője, de a legtöbb esetben áldozata volt. 

 

25 éves a Munkácsi Szent Erzsébet Karitász 
2023. november 20. – Karpat.in.ua 

A Munkácsi Szent Erzsébet Karitász alapításának 25. évfordulója alkalmából hálaadó 

szentmisét tartottak a Szent Márton-székesegyházban. Karitász védőszentjeként tisztelt Szent 

Erzsébet az 1200-as évek első felében arról vált híressé, hogy támogatta, élelemmel látta el a 

szegényeket. Ennek jegyében osztottak kenyeret a szentmise végén a Munkácsi Szent Erzsébet 

Karitász munkatárasai is, akiket nem csupán e miatt tisztelnek és szeretnek a hívek. Az 

ünnepség a Munkácsy Mihály Magyar házban folytatódott, ahol Lucsok Miklós püspök 

köszöntőjében a szeretet fontosságágát emelte ki, amely Jézus Krisztusban testesült meg. 

Majnek Antal, nyugalmazott püspök a kezdetekről beszél, amikor egy melegedő létrehozásával 

kezdte meg tevékenységét Szent Erzsébet karitász. 

 

Erzsébet-napi szavalóverseny az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központban 
2023. november 20. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület Erzsébet-napi szavaló versenyt hirdetett az általános 

iskolák 1-9. osztályos tanulói számára. A rendezvényt Petőfi Sándor születésének 200., 

valamint Krüzselyi Erzsébet kárpátaljai költő halálának 70. évfordulója alkalmából szervezték 

meg Beregszászon, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központban. A versenyzőknek egy 

kötelezően megadott Petőfi Sándor verset és egy szabadon választott Krüzselyi Erzsébet által 

írt verset kellett előadni. A szavalóverseny résztvevői fiatal koruk ellenére komoly érdeklődést 

mutatnak a költészet iránt, és amint fogalmaztak: örültek az ilyen lehetőségnek. A fiatalok 
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előadását szakmai zsűri értékelte, akik elismeréssel nyilatkoztak, mind a versenyzők 

tehetségéről, mind az őket felkészítő tanárok és szülők által végzett munkáról is. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 20. – Kossuth Rádió 

 

Marosvásárhelyen, a Vártemplomban tartotta 24. Küldöttgyűlését a Székely Nemzeti Tanács. 

A szombati ülésen megemlékeztek az SZNT megalakulásának 20. évfordulójáról, majd a 

munkaülés napirendjén 2 határozattervezet megvitatása és elfogadása szerepelt. Az egyik új 

tisztségek betöltéséről döntött, a másik egy elvi nyilatkozat elfogadása volt, a Romániában 1952 

és 1968 között  -  közigazgatási egységként  működő - Magyar Autonóm Tartományra 

vonatkozóan. Ez utóbbiról beszélt Izsák Balázst, az SZNT elnöke 

 

Negyedik napja folyik a vita a szlovák parlamentben a negyedik Fico-kormány programjáról. A 

Szövetség álláspontja szerint elsősorban a dél-szlovákiai infrastrukturális fejlesztések 

elmaradása miatt elfogadhatatlan, illetve amiatt, hogy a kisebbségi oktatás és kultúra területén 

szinte semmi konkrétumot nem tartalmaz. A Szövetség véleményét Mózes Szabolcs alelnök 

ismertette.  

 

Közös fejlesztésekről és az európai uniós támogatások lehívásáról egyeztetett a helyi 

elöljárókkal Csíkszeredában Latorcai Csaba, a Területfejlesztési Minisztérium parlamenti 

államtitkára, miniszterhelyettes. A találkozó után Borboly Csabával, a Hargita megyei 

önkormányzat elnökével és Korodi Attilával, Csíkszereda polgármesterével tartott közös 

sajtótájékoztatón az államtitkár beszámolt arról, hogy az eddigi közös együttműködéseket 

kívánják továbbfejleszteni a kultúra terén, kibővítve a turizmust, a mezőgazdaságot és az 

élelmiszeripart érintő fejlesztésekkel.  

 

Az Emberi Méltóság Tanácsa az Emberi Méltóságért kitüntetéssel ismerte el Orosz Ildikó, a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola és a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség 

elnökének munkásságát. Rés 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Elkészült a Magyar Nemzeti Tanács oktatásfejlesztési stratégiája, amelynek közvitája ma 

Magyarkanizsán indult, és november utolsó napjaiban Újvidéken zárul majd. A dokumentum 

azokat a feladatokat sorolja, amelyekkel a délvidéki magyar közösség versenyképessé teheti 

saját anyanyelvű oktatását.  

 

"Amilyen a nő, olyan a család és amilyen a család, olyan a társadalom" - Ez a jelszava a Magyar 

Asszonyok Érdekszövetségének, amely  ernyőszervezetként számos polgári és keresztény 

értékrendű, női vagy nőket segítő civil szervezetet képvisel és van jelen a közéletben. XVIII. 

Kárpát-medencei asszonytalálkozót Csíksomlyón tartották. 

 


